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Ha van ennek az országnak példaképe, ha van ebben az országban, aki 
megtestesíti a nemzeti egységet, akkor az egészen biztos, hogy Szent 
István királyunk – kezdte beszédét a városi kitüntetések és az állama-
lapítás okán rendezett ünnepségen Máté Antal. Nyírbátor polgármeste-
re szerint nem is lehetne alkalmasabb pillanat a város jeles embereinek 
elismerésére, mint az államalapítás ünnepe, hiszen Szent István király 
munkássága, példája tökéletesen alkalmas arra, hogy a napjainkban is 
kiemelkedőt alkotókat – ha kicsiben is – de párhuzamba állítsuk legfon-
tosabb örökségünkkel.

ÜNNEP: SZENT ISTVÁN KIRÁLYRA ÉS AZ 
ÁLLAMALAPÍTÁSRA EMLÉKEZTÜNK

Ami első királyun-
kat illeti, szemé-
lyével, munkájá-
val, tetteivel és 
örökségével politi-
kai hovatartozás-
tól függetlenül is 
tudunk azonosul-
ni. Ez pedig egyál-
talán nem véletlen 
– folytatta Máté 
Antal – hiszen a nyugati keresztény ér-
tékrend mellett kötelezte el magát és az 
országát, és ezzel a múlt hagyományai 
helyett és mellett a modernitást, azaz a 
megmaradást, a jövőt választotta. És er-
ről ezer éven keresztül bebizonyosodott, 
hogy a helyes utat választotta az első 
magyar király.
 Egy ember munkásságát az elért 
eredményei alapján szokták meghatá-
rozni, s ez Magyarországon talán még 
fokozottabban igaz, vetette fel a pol-
gármester, hogy milyen szempontokat 
érdemes még megvizsgálni, mielőtt íté-
letet mondanánk. Nálunk azt mondják, 
hogy amit elértünk, azok vagyunk mi 
magunk, amit alkotunk, azok vagyunk 
mi magunk. Árnyalja ezt a szemléletet 
Kodály Zoltán – mutatott rá beszédében 
Máté Antal, hiszen a jeles zeneszerző ezt 
már így mondta: ”Minden ember annyit 

”Minden ember annyit ér, amennyit embertársainak használ, 
hazájának szolgálni tud”

ér, amennyit embertársainak használ, 
hazájának szolgálni tud.”
 A szónok szerint is ez a pontosabb, 
vagy inkább fontosabb szempont, neveze-
tesen bennünket, egyéneket inkább az mi-
nősít, hogy mit teszünk meg életünk során. 
Nem mindig az eredmények mutatják meg 
egy embernek a munkásságát.  „Lehet, 
hogy az eredményeink nem mutatkoznak 
meg, de a tetteink meghatároznak minket.” 
Ezt alapigazságként is elfogadhatjuk, mert 
a tetteink pontosabban „leírnak” bennün-
ket, fogalmazta meg az egyes emberekről 
kialakított véleményének alappillérét Nyír-
bátor polgármestere, amely tetteket a ki-
váltó motivációk inspirálják.

 Itt vissza is kanyarodott Szent Ist-
ván uralkodásához, munkásságához, az 
államalapításhoz, a belső ellenállás fel-
számolásához, az államszervezéshez, a 
külső határok megszilárdításához, a kor 
uralkodó európai vallásának, a keresz-
ténységnek a felvételéhez, az egyház 
megerősítéséhez, és a határok mentén 
élő népekkel való békés egymás mellett 
éléshez. Ha belegondolunk, hogy minde-
zek végigviteléhez milyen erős elkötele-
ződés, eltökéltség szükséges, akkor azt is 
sejthetjük, hogy nagyon erős motivációk 
vitték egyre tovább a királyt. Neveze-
tesen, hogy ezt a népet, ezt a nemzetet 
megtartsa, hogy ennek a népnek legyen 
jövője itt, Európában, mert a másik lehe-
tőség a nemzet teljes megszűnése volt.
 Egy pályafutás során tehát a moti-
váció a fontos, hogy csak a saját érdeke-
inket nézzük, vagy tudunk-e messzebb, 
előretekinteni és így tekintsünk azokra 
az emberekre, azokra a nyírbátori pol-
gárokra, intézményekre, szervezetekre, 
akiket itt ma kitüntetünk. 

 Folytatás a 8-9. oldalon

Idén már a Várostörténeti sétány új szakaszán elhelyezkedő és nemrégiben felavatott Szent István 
szobornál is koszorúztak az alpolgármesterek és a történelmi egyházak képviselői.
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ÉRTÉKEK MENTÉN
„A megyebeli, vagy a környékbeli vállalkozások nagyon jól tudják, hogy 
nálunk nincs előzetes mutyi, amikor meg van mondva, hogy ki ne indul-
jon, mert már le vannak osztva a nyertesek. Pontosan tudja mindenki, 
hogy itt a legjobb, és ezek között a legalacsonyabb ajánlat lesz a győztes. 
Akik tiszta versenyben szeretnének munkához jutni, akkor ők tesznek 
ajánlatot a nyírbátori közbeszerzéseken” – mondja Máté Antal polgár-
mester azzal kapcsolatban, hogy miért pályázzák sokan a nyírbátori ön-
kormányzati munkákat. A riporter Nagy Miklós.

 – A szokásos havi összefoglalót ta-
lán érdemes lenne az új és már működő 
közlekedési jelzőlámpával kezdeni. Mit 
gondol, hogyan fogja ez a lámpa átalakí-
tani a belvárosi közlekedést, egyáltalán 
a közlekedési szokásokat a városban?
 – Természetesen ezzel a fejlesztéssel 
is az volt a cél, mint a korábbiakkal is, hogy 
biztonságosabbá tegyük a közlekedést a 
városban. El kell érnünk, hogy amikor vala-
ki elindul gyalog, vagy bármilyen eszközzel 
közlekedve, akkor azzal az érzéssel indul-
hasson el, hogy biztonsággal át lehet kelni 
a városon. Természetesen a Zrínyi-Károlyi 
kereszteződésben kiépített jelzőlámpák-
nak is ez a lényege. Ebben a keresztező-
désben a gyalogosok és a kerékpárosok 
védelmét tartottuk szem előtt. Egészen 
biztosan átalakul majd itt a forgalom, és 
a helyiek is megszokják, hogy itt melyik 
idősávban számítsanak hosszabb várako-
zásra, vagy pedig elkerülik ezekben az idő-
sávokban ezt a lámpát. Itt is elvárás lesz, 
hogy a KRESZ szabályait be kell tartani. Ha 
ki van táblázva, hogy nem lehet balra ka-
nyarodni a főútról, akkor azt be kell tartani! 
Erre jó lesz figyelni, mert komoly bünteté-
sek várhatók, és persze nagyon baleset-
veszélyes is.
 – Történt egy súlyos baleset a Gyu-
laji úti vasúti kereszteződésben, ahol 
egy személygépkocsi a tilos jelzés elle-
nére a sínekre hajtott, és az ott közleke-
dő mozdonnyal összeütközött. Ennek a 
balesetnek a megtörténte milyen lépé-
sekre inspirálja a város, a rendőrség il-
letékeseit?
 – Szerencsére Nyírbátorban nagyon 
ritka az ilyen baleset. Egyébként az ön-
kormányzat már a korábbi években is 
mindent megtett, hogy ezeket a vasúti 
kereszteződéseket biztonságosabbá te-
gye. Az Édesanyák úti vasúti átjáróban, 
vagy a Nyírcsászári felé vezető, a 471-
es út és vasúti kereszteződésben is mi, 
a kerékpárút építése közben építettük 
ki a sorompókat. Ezt mi építettük meg a 

MÁV-nak. Most, a rendőrséggel közösen 
azonnal kérni fogjuk a MÁV-ot, hogy ezt a 
vasúti átkelőt is lássák el félsorompóval, 
mert nagyon megnőtt azon az úton a for-
galom. Ezzel párhuzamosan azt is kérni 
fogjuk a MÁV-tól, hogy legalább a vasúti 
átkelők környékén végezzék el a gyomta-
lanítást, már csak a jobb beláthatóság is 
ezt kívánná. Ugyanakkor azt is jeleztem a 
kapitány úrnak, ha tudunk valamiben se-
gíteni a balesetet szenvedett családnak, 
akkor keressenek minket.
 – Az év első felében sok szó esett a 
városban zajló fejlesztésekről, mosta-
nában erről lényegesen kevesebb szó 
esik. Mi történik jelenleg?
Természetesen ezek a beruházások, fej-
lesztések rendben zajlanak, ráadásul két 
műszaki ellenőrrel. Az egyiket mi fizetjük, 
ahogy az kötelező is, a másik pedig maga 
a lakosság – az emberek éber figyelem-
mel követik nyomon a munkákat.  A dol-
gozói lakások építése jó ütemben halad, a 
fürdő fejlesztése ugyan megtorpant egy 
kicsit, mert menet közben megváltoztak 
a jogszabályok, és ezekhez kell alakítani 
a műszaki terveket. Ez közben majd azt is 
eredményezi, hogy a gyógyvizes meden-
cébe több élményelemet tudunk beépíte-
ni. A fürdőnél a legfontosabb célunk, hogy 
mire a következő év végére ez a 2 milli-
árd forintos fejlesztés teljesen elkészül, 
ez egy olyan XXI. századi fürdő legyen, 
amely versenyképes lesz a régióban mű-
ködő más fürdőkkel is.
 – A következő szezonra mi lesz eb-
ből kész?
 – Az energetikai beruházások egy 
része akkor még nem lesz teljesen kész, 
de a közönség szórakozását, kikapcsoló-
dását fokozó fejlesztéseink akkorra elké-
szülnek.
 – Mi történik a bankudvarba terve-
zett fejlesztéssel, vagy a Fáy utcai fej-
lesztéssel?
 – Ezek egy részénél eredményt hir-
dettünk, egy részénél új közbeszerzést 

kell kiírni. A bankudvar elkezdése kicsit 
még csúszik. Egyszerűen arról van szó, 
hogy a kiíráshoz képest drágább ajánla-
tok érkeztek, és ezt próbáljuk valahogy 
olcsóbbá tenni, hiszen a többletet már a 
város saját pénzéből kell fedezni.
 – Ez nem megy a minőség rovására?
 – Nem a minőségen fogunk spórolni. 
Bizonyos műszaki megoldásokat próbá-
lunk meg kiváltani, de tudjuk, nem tudunk 
sokat ezen megtakarítani, ám minden 
pénz számít, és itt százmilliós tételekről 
beszélünk. Nem mindegy, hogy 50, vagy 
200 millióval kell kipótolni.
 – Elképzelhető, hogy a bankudvar 
kialakítása és a tornacsarnok építése 
„összecsúszik”?
 – Addig nem várhatunk a bankud-
var fejlesztésével, amíg a tornacsarnok 
építése is elkezdődik. Egyébként a torna-
csarnokról most született pozitív döntés, 
az MLSZ támogatja a városi tornacsarnok 
megépítését. Ugyanakkor az csak a jövő 
nyáron indulhat el, addigra a bankudvar 
fejlesztése már befejeződik. Itt majd arra 
kell figyelni, hogy az építkezés felvonulási 
területe ne okozzon gondot a már elké-
szült bankudvarban.
 – Idei ígéret volt az idősek lakópar-
kjának az elkezdése. Erről mostanában 
keveset tudunk. Elkezdődik 2024-ben 
az építkezés?
 – A közbeszerzés és a területalakítás 
van folyamatban. Én nagyon bízom ben-
ne, hogy az építkezés is elkezdődik idén. 
Nem rajtunk múlik a dolog. Ez többmilli-
árdos beruházás, aminek nagyon komoly 
a közbeszerzési előkészítése. Azt tudni 
kell, hogy a nyírbátori közbeszerzések 
nagyon ritkának számítanak az ország-
ban. Mi nagyon komoly versenyben vá-
lasztjuk ki a legjobb ajánlatot.
 – Ide kifejezetten sokan pályáznak 
egy-egy munkára?
 – A nyírbátori projekteket nagyon so-
kan szeretnék megnyerni. A megyebeli, 
vagy a környékbeli vállalkozások nagyon 
jól tudják, hogy nálunk nincs előzetes 
mutyi, amikor meg van mondva, hogy ki 
ne induljon, mert már le vannak osztva 
a nyertesek. Pontosan tudja mindenki, 
hogy itt a legjobb, és ezek között a leg-
alacsonyabb ajánlat lesz a győztes. Akik 
tiszta versenyben szeretnének munká-
hoz jutni, akkor ők tesznek ajánlatot a 
nyírbátori közbeszerzéseken. Hozzánk 
adott esetben 10-20 ajánlat is érkezik 
egy kiírásra. Más helyeken ez 1-2-3-nál 
meg szokott állni. Ez jó, mert van verseny, 
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de ez egyúttal hosszadalmassá is teszi a 
folyamatokat, mert a vállalkozások meg-
támadják időnként a nyertes ajánlatot, és 
ezzel megy az idő. Ezért nem tudok pon-
tos időpontot mondani, hogy mikor in-
dulhat az idősek lakóparkjának az építé-
se, de abban mindenki biztos lehet, hogy 
elkezdődik ez a beruházás is.
 – Az, hogy rövid időszakon belül 
ilyen sok, több, mint 10 fejlesztés – be-
ruházás indult, zajlik a városban, nem 
jár azzal a veszéllyel, hogy a következő 
ciklusban ez a lendület leáll?
 – Meg kell nézni az európai váro-
sok fejlődését, evolúcióját az elmúlt fél 
évszázadban. Vannak nagyon jó példák. 
Ebből az látszik, hogy szinte csak azok 
a városok voltak képesek a folyamatos 
fejlődésre, amelyek korábban is dinami-
kusan fejlődtek. Ha ezek a fejlesztések 
egymásra épülnek, akkor ez a dinamikus 
fejlődés fenntartható.
 – Hány projektben gondolkodnak a 
következő ciklusra fordulva?
 – Nagyjából 10-20 között van a 
tervbe vett projektek száma. Ebben ter-
mészetesen vannak nagyon egyszerű, 
könnyen értelmezhető projektek, mint 
például, hogy minden utunk legyen asz-
faltos, és persze vannak összetettebb, 
vagy magasztosabb célokat megfogal-
mazó tervek, mint például a „Zöld Város” 
különböző elemei, vagy például hogyan 
lehet majd „zöld folyosókon” összekötni a 
várost a gyalogosok számára. Manapság 
az óriási hőségek idejében értékeljük csak 
igazán azokat a törekvéseket, amikor 
zöld területeken, árnyékos területeken 
tudunk egyik pontról a másikba eljutni, és 
tudjuk, hogy ez mennyivel élhetőbbé tesz 
egy települést. Milyen jó már egy olyan 
sétányon elmenni az abc-be, ahol a fa-
sorok árnyéka védi az embert! Ez persze 
már egy bonyolult, összetett feladat, de 
az élhető város szempontjából kiemelten 
fontos feladat.
 – A nagy koncertek hozták azt a kö-
zönséget, ami miatt így rendezik a nyári 
bulikat Nyírbátorban? „Bejött” ez az egy 
nap két koncert szisztéma?
 – Ezt már tavaly kipróbáltuk, és lát-
hatóan sokan szórakoznak ezeken a kon-
certeken. Az volt a célunk, hogy a nyári 
szezonban mindenkinek legyen legalább 
egy, de inkább több olyan koncert, ami-
re szívesen elmegy, és ott jól érzi magát. 
Ezért állítottuk össze ilyen „sokszínűen” 
a nyári zenei programot. Mi úgy gondol-
kodtunk, hogy olyan legyen a program, 

aminek a végén már csak nagyon kevés 
olyan nyírbátori maradjon, aki egyik kon-
certre sem volt kíváncsi. Azt hiszem, ebbe 
az irányba jól haladunk. Ezeknél a nyári 
programoknál nem az a célunk, hogy mi-
nél nagyobb legyen a jegybevétel. Ha ezt 
akarnánk, akkor minden évben hoznánk 
a legnépszerűbb zenekarokat, s ezeken 
nagyon sokan lennének, de valószínűleg 
jóval kevesebb lenne a helyi ember. Nem 

ez a cél. A cél, hogy az itt élők igényeinek 
feleljenek meg ezek a nyári programok. A 
következő évieket már az idei tapasztala-
tok figyelembevételével szervezzük meg, 
hogy 2025-ben még több nyírbátori em-
ber kapja meg azt, amit szeretne.
 – A lebonyolítási forma is marad, a 
már idén kipróbáltnál, azaz egy este két 
zenekar, illetve, hogy a programok egyik 
fele a Papok rétjén, míg a másik fele a 
2-es iskola udvarán?
 – Úgy tapasztaljuk, hogy ez a mos-
tani lebonyolítás teljesen megfelelő. Egy 
hétvégén elég egy este a hangos zené-
ből és a nagy bulikból. Egyrészt ezzel 
kíméljük a környéken élők idegrendsze-
rét, másrészt a közönség is „belefárad”, 
csak kevesen tudnak egymás után több 
este is jót bulizni. Idén azért lesz még 
egy változás. A múzeum átadása köré 
szervezünk egy új, hagyományteremtő 
őszi rendezvényt, nevezzük most Báto-
ri Napoknak, aminek az is szolgáltathat 
apropót, hogy ez a mostani átadó éppen 
a kenyérmezei csata évfordulójára esik. 
Ebből az apropóból lehet szervezni egy 
évenként ismétlődő, szórakoztató, kultu-
rális rendezvényt, vagy másként mondva 
fesztivált. Ez a vezérlőelv a rendezvények 
megtervezésénél, hogy minél több helyi 
embernek okozzon örömöt.
 – Amikor a kenyérmezei csatát em-
líti, akkor eszünkbe jut, hogy a legjele-

sebb bátori, azaz Báthory István, akinek 
köszönhető, hogy ez a város ma egy 
jelentős település. Nyilván napjainkban 
is vannak jeles emberek a nyírbátoriak 
között, akik közül 9 polgár, vagy szerve-
zet megkapja a város kitüntetését. Va-
jon milyen szellemiséget, értékrendet 
tükröznek a kitüntetésre kiválasztottak 
idén, vagy az elmúlt években? Ezekből 
majd a jövő embere is meg tudja mon-
dani, hogy az aktuális városi vezetés mit 
tartott értéknek, vagy kiket tartott érté-
kes embereknek?
 – Tulajdonképpen a kérdésben a vá-
lasz. Jól tetten érhető ebben, hogy miről 
gondoljuk mi, hogy értékes, és nemcsak 
ma, hanem a múltban is az volt, és a jövő-
ben is hivatkozási alap lehet, mint érték. 
Ami az egyéneket illeti, akkor ott általá-
ban egy sikeres és példamutató életpá-
lyát ismerünk el, egy olyan életpályát, 
amely valamilyen pozitív hatással bír a 
szűkebb vagy akár tágabb közösségre, a 
helyi társadalomra mindenképpen. Ezek 
olyan hatások és példák, amiket nem le-
het nem észrevenni, és nem lehet nem 
kiemelni. Ezért lényeges, hogy elmond-
juk valakiről, hogy miért, milyen értékek 
mentén élte-éli az életét, és ez az egyéni 
értékválasztás hogyan illeszkedik a város 
értékrendjéhez.
 – Ha megnézzük, hogy az elmúlt 
években kik kaptak kitüntetést, akkor 
ők beleillenek valamilyen sorba? Ha pél-
dául számba vesszük, hogy egy évtized 
alatt kik kapták meg a díszpolgári címet, 
akkor ez egy jól követhető sorminta?
 – Szerintem igen. Ha egy időszak-
ban az összes kitüntetett személyét az 
„asztalra tesszük”, akkor itt már a város 
értékválasztását érhetjük tetten. Ez ha-
sonló ahhoz, amikor azt mondjuk, hogy 
az embert meg lehet ismerni a barátairól 
is. Itt az is kijelenthető, hogy a kitünte-
tésekről döntő többségében egyhangú 
szavazás volt. Ez a legfontosabb: hogy itt 
nem egy szűk csoport, hanem egysége-
sen a megválasztott képviselők akarata 
és értékválasztása jelenik meg az éven-
ként kitüntetettek személyében. Ha ezt a 
folyamatot visszamenőleg is megnézzük, 
akkor ebből kirajzolódik, hogy milyen ér-
tékek mentén dolgozunk, és, hogy mi a 
fontos a közösségnek. Érdemes megnéz-
ni, hogy honnan érkeznek a kitüntetésre 
kiválasztott személyek és közösségek.  
Látjuk, hogy oktatás, szociális terület, 
egészségügy, a közösségi élet, gazdaság, 
mind-mind olyan terület, amiben kiemel-



4 • 2024 bátor VÁROSI HÍREK

A júliusi szombat estéken a már megszokott és ked-
velt Bátori korzó nyári belvárosi programsorozata zaj-
lott. A Szabadság téren akusztikus koncerteken kap-
csolódhattak ki a nyírbátoriak. A fellépő előadók idén 
a Joulence, Váray László, Cs. Tóth Eszter, a Liana 
zenekar, az Acoustic Guitar Caffe, Dan Miller, Hesz 
Ádám Akusztik és a Jó’vana (Nirvana tribute) voltak.

NYÁRON IS A ZENE SZÁRNYÁN

MÁR MŰKÖDNEK AZ ÚJ JELZŐLÁMPÁK

kedőt alkotva jelentősen befolyásolják 
azt, hogy hogy élünk mi itt, illetve, hogy 
hogyan érezzük magunkat ebben a vá-
rosban. Nyilván, hogy a munkáján túl azt 
is figyelembe vesszük, hogy mennyire 
vállal valaki önkéntes és fontos feladato-
kat. Ha ilyen szempontból is megnézzük 
az elmúlt tíz év kilencven kitüntetettjét, 
akkor én nagyon büszke vagyok erre a 
névsorra. Ezt a kitüntetett közösséget, 
ezt a névsort büszkén merem bárki elé 
kitenni, mert felemelő érzés, hogy ne-
künk ilyen polgáraink vannak.

 – Azon gondolkodtam, hogy a felso-
rolt kritériumok és a felsorolt jellemzők 
alapján meg lehetne alkotni annak az 
embernek a prototípusát, aki számíthat 
arra, hogy az elkövetkező években vala-
milyen városi kitüntetésben részesül-
het.
 – Ma már ezt a mesterséges in-
telligencia képes lenne meghatározni. 
Még nem csináltam meg, de ha már itt 
felvetődött, egyszer talán érdemes len-
ne megnézni, hogy az MI hogy hozza ki, 
hogy milyen tevékenységek, érdemek 

fontosak egy városi kitüntetés elnyeré-
séhez. 
 Elég betáplálni, hogy az elmúlt tíz év-
ben milyen indokok alapján adott a város 
kitüntetést. Ebből az MI képes felállítani 
egy algoritmust. De egyelőre mi még az 
emberi tényezőkkel, azaz a személyes 
javaslatok figyelembevételével döntünk. 
Mi a társadalmi csoportokat, az értéke-
ket és az eredményeket vesszük figye-
lembe, és ebben nagyon következetesek 
vagyunk. Ha megnézzük visszamenőleg 
is, a sorból nem lóg ki senki.

A napokban próbaüzembe helyezték a Zrínyi-Károlyi utcák 
kereszteződésében a közlekedési jelzőlámpákat. A 471-es 
főútról gépkocsival zöld jelzésnél tilos a balra kanyarodás, 
a Kenyérmező és a Károlyi utca felől mindhárom irányba 
megengedett a közlekedés, ugyanakkor jobbra kanyarodás-
nál figyelembe kell venni a gyalogosátkelőhelyet. A kiépített 
intelligens közlekedési lámpák érzékelik a két alsóbbrendű 
útról (Kenyérmező és Károlyi) érkező gépkocsikat. Az al-
sóbbrendű utakon közlekedő kerékpárosok ezen a csomó-
ponton egyenesen és jobbra haladhatnak át, ezt tábla jelzi 
számukra. 

Augusztus-
ban folyta-
tódtak az 
önkormány-
zat zenei 
programjai 
a városban. 
A 2-es isko-
la udvarára 
szervezett 
nagykoncer-
teken több tízezren szórakoz-
tak. Augusztus 2-án az EDDA 
és a Carson Coma, augusztus 
10-én a Margaret Island és a 
Halott Pénz lépett a színpadra.
 „A Halott Pénz zenekar von-
zotta a legtöbb nézőt. Nagyon 
sokan jöttek a környező telepü-
lésekről és messzebbről is. A vá-

roskártyát használók is jelentős 
létszámban érkeztek” – tudtuk 
meg Hadházi Anikótól, a Mű-
velődési Központ szakmai ve-
zetőjétől.
 Mint általában a nyírbá-
tori nagykoncertek végén, 
úgy most is dj szolgáltatta a 
mindenki ízlését kielégítő ze-

nét a késő esti órákban. Na, 
és a csapolt sör, a street food 
ételek, a lángos vagy éppen a 
kürtőskalács sem hiányzott a 
„programok konyhájából”.
 Idén 58. alkalommal ren-
dezték meg a Zenei Napokat. 
Augusztus 4-én a művelődési 
központban „Dalok a lányszo-
bámból” címmel a világhírű ope-
raénekes, Rost Andrea és a Hot 
Jazz Band koncertjét hallhattuk. 
Augusztus 17-én a művelődési 
központ lépcsőpiramisán Fúvó-
szenekari találkozót szerveztek 
a Bekton Ifjúsági Fúvószenekar, 

a Csíkszentsimoni Ifjúsági Fú-
vószenekar, a Pitypalatty Ifjú-
sági Fúvószenekar, a Szihalmi 
fúvósok, a Nyírbátori Fúvósze-
nekar és a Bátor Mazsorett cso-
port részvételével. A programot 
a the Quest együttes koncertje 
zárta. Augusztus 23-án a re-
formátus templomban zárult a 
Zenei Napok Szekeres Tamás 
– 25 év az Omegában „Benned 
szól a dal” című koncertjével és 
a Tinódi Kórus, a Református 
Énekkar, a Kis Rigók közremű-
ködésével.

Polyák Dézi
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Elengedhetetlen része lett életünknek az internet használata. Vásárolunk, 
bankolunk, hivatalos és egészségügyi dolgainkat intézzük. De tudnunk 
kell, hogy az internet veszélyes terep. A csalók megkeseríthetik az életün-
ket, ellophatják a pénzünket vagy akár a személyazonosságunkat is.

Július 27-én a hagyományos strandröplabda tornát rendezték meg a Sár-
kány Wellness és Gyógyfürdő strandjának két pályáján, amivel párhuza-
mosan idén először strandfoci torna is zajlott.

INTERNETES CSALÁSOK , KAMU WEBSHOPOK

STRANDRÖPLABDA ÉS STRANDFOCI 
BAJNOKSÁG VOLT NYÍRBÁTORBAN

Ismerjük meg 2024 első félévének egyik 
legnépszerűbb átverés típusát! Ez pedig 
a kéretlen (kamu) utánvétes csomag-
küldős átverés.
 Hogyan történik az átverés? Kapsz 
egy csomagot utánvéttel. A csomagot le-
het, hogy te rendelted, de például drága 
mobiltelefon helyett műanyag játék jön, 
vércukormérő helyett olcsó kínai csoda. 
Lehet, hogy semmit sem rendeltél, csak 
jön a csomag (ellopták az adatokat).
 Miről ismerheted fel? Egyebek mel-
lett az alábbi cégek (feladók) szerepel-
nek küldőként: MANGAME, HK Jacklun, 
HK ONEWAY, New Moon, BFE corpora-
tion limited, Himobi International, Tren-
dystyl, Nextlevel.
 Tipp: érdemes megkérdezned a futárt. 
A futárok sok mindent látnak, hallanak, 
gyűlik a tapasztalat, kérdezzél rá nyu-

godtan, mit tud a csomagról és a feladó-
ról. Utolsó mentsvár, a csomagon rajta 
kellene lenni a feladó cég telefonszá-
mának. Ha a telefonszám külföldi, nem 
+36-tal kezdődik, vagy nem elérhető a 
szám, ne vedd át.
 Sajnos előfordul, hogy létező, korrekt 
cég adatait lemásolják, és látszólag tőlük 
kapod az értesítő e-mailt és a csomagot, 
és mégis kamu. Emiatt fontos, hogy em-
lékezzél, hogy mit és honnan rendeltél az 
utóbbi időben, így kiszűrve a kamut. Per-
sze előfordulhat, hogy csak elfelejtetted, 
vagy esetleg párod/gyermeked rendelte 
meg, és nem szóltak neked.
 Mit tegyünk, ha már megtörtént 
az átverés? Nehéz ügy. Természetesen 
lehet feljelentést tenni a fogyasztóvé-
delmi hatóságnál és a rendőrségnél. A 
fogyasztóvédelem egy külföldi cég és 

webshop ese-
tén nem sok 
mindent tud 
tenni. A rendőr-
ségi feljelentés 
működhet, de 
nagyon gyors-
nak kell lenni. 
Azonnal, még 
aznap el kell 
menni a rendőr-
ségre, erősköd-
ni, feljelentést 
tenni. A rend-
őrségtől megy tovább az információ a 
futárcéghez, és lehetséges, hogy meg 
tudják állítani a pénzt. Ilyen esetben né-
hány hét után visszakapod az összeget.
 Megelőzni mindig könnyebb, mint utó-
lag helyrehozni. Figyeljünk mindig a rész-
letekre, ne döntsünk elhamarkodottan! Ne 
felejtsük el a mondást: ami túl szép ahhoz, 
hogy igaz legyen, az…

Várhegyi István
OKE.hu

A kéretlen utánvétes csomagküldős átverés

A nemzetközi meghívásos strandröplab-
da bajnokság sportbarátságok kötésére, 
ápolására kiváló rendezvény. „A meghívott 
kategóriában 10 csapat szerepelt. Ebben 
játszottak a külföldi csapatok is, akik Király-
helmecről és Zilahról érkeztek. Jelentkeztek 
a megye más településeiről is csoportok. Az 
amatőröknél 12 csapat jött össze. Évekkel 
ezelőtt, amikor elkezdődött ez a tornarend-
szer, akkor a korábbi sportbaráti kapcsola-

tokból merítve, próbáltunk olyan csapatokat 
meghívni, akik valamilyen szintű bajnokság-
ban játszottak vagy jelenleg is játszanak. A 
másik pályára amatőr csapatokat hívtunk, 
baráti társaságokat, munkahelyi vagy isko-
lai közösségeket. Ma már azt lehet mondani, 
hogy nincs különbség, olyan sokat fejlődtek 
az amatőr játékosok is. Rengeteg sportba-
rátság köttetett. Itt a tornát jött hozzám a 
zilahi csapat vezetője, meghívta Nyírbátor 

három röplabda csapatát is a szeptemberi 
tornájukra, de így vagyunk a királyhelmeci-
ekkel vagy a nagykállóiakkal is. Mi is tartjuk 
a továbbiakban a kapcsolatot, ha terem-
torna bajnokságot szervezünk, meghívjuk 
ezeket a csapatokat” – összegezte gon-
dolatait Madai István, a strandröplabda 
bajnokság kezdeményezője.
 A strandfoci torna apropóját szintén 
a sportbarátságok ápolása, kialakítása 
adta. „Ez egy tökéletes alkalom arra, hogy 
amatőr csapatok, valamint utánpótlás korú 
labdarúgók is összemérjék tudásukat. Most 
rendeztük meg először a tornát, a nyírbáto-
ri önkormányzat és a Nyírbátori Labdarúgó 
Sportegyesület közös szervezésében. Ezen 
az első alkalmon nyolc csapat jött össze, 
két négyes csoportot csináltunk. A legfőbb 
célunk volt, hogy a baráti társaságoknak ta-
lálkozási lehetőséget, jó programot biztosít-
sunk és hagyományt teremtsünk” – nyi-
latkozott szerkesztőségünknek Csiszár 
Péter, a torna egyik szervezője, az NYLSE 
edzője.         Polyák Dézi
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OKTÓBER 12-ÉN ÚJRA KINYÍTJÁK 
A BÁTHORY ISTVÁN MÚZEUMOT

„Itt most mindenki felsorakozott a tervezett program mögé. Itt, nálunk egy-
szerre lehet kulturális idegenforgalmat, kikapcsolódást biztosító idegen-
forgalmat, szórakoztató idegenforgalmat megteremteni. Vannak rá párját 
ritkító intézményeink, vannak történelmi épületeink, vannak kiállító tereink, 
van fürdőnk, gyönyörű városunk, és van rá akarat, szándék és elhatározás” 
– mondja Báthori Gábor a múzeum igazgatója, akit Nagy Miklós kérdezett.

 – Úgy tudom, hogy elkezdődött a 
műszaki átadása a felújított múzeum-
nak. Hol tartanak a munkában?
 – Elkezdődött a műszaki átadás fo-
lyamata, ami egy hónapig tart. Nagyon sok 
még a tennivaló.
 – Ha jól rémlik, a nyírbátori múzeu-
mi fejlesztés a Magyar Nemzeti Múzeum 
legnagyobb fejlesztése most.
 – Valóban, és a térség igazán büszke 
lehet erre a fejlesztésre.
 – Ezzel a fejlesztéssel egyúttal a leg-
korszerűbb része a múzeumi hálózatnak 
a nyírbátori?
 – Azzal kezdem, hogy a nyírbáto-
ri múzeum a jövőben úgynevezett „okos 
múzeum” lesz, és így néhány dologban 
már a MNM előtt leszünk. Nálunk példá-
ul a legkorszerűbb jelzőrendszereket épí-
tették be, amilyen egyetlen más múzeu-
munkban sincs.
 – Amikor azt mondja, hogy „okos 
múzeum”, akkor ne riadjunk meg az okos 
eszközöktől? Hiszen az okos eszköz is 
csak annyira okos, mint amennyire a ke-

zelője. Nekem, mint látogatónak is érteni 
kell majd ezekhez az okos eszközökhöz?
 – Nem kell ezektől az eszközöktől tar-
tani, hiszen itt „látogatóbarát” eszközök 
teljesítik ki a muzeális élményeket. Ezek 
az új eszközök könnyen kezelhetők, azaz 
csak jöjjön bátran mindenki.
 – Az átadás október 12-én lesz. Az 
már mindjárt itt van. Hogy állnak, min-
den a helyén lesz a határidőre?
 – Amikor a műszaki átadás augusztus 
31-én befejeződik, az épület jogilag is visz-
szakerül az MNM tulajdonába, s majd csak 
akkor kezdhetjük a kiállítások beépítését. 
Nagyjából másfél hónap alatt ez meg fog 
történni. Itt most a felelősi rendszer is ap-
rólékosan leosztott. Szintek szerint vannak 
kurátorok, akik az adott kiállításért felelnek.
 – Ebben a folyamatban mi a szerepe 
a múzeum helyi munkatársainak?
 – Mi három kiállítás létrehozásában 
veszünk részt, illetve ezekért a kiállítá-
sokért mi vagyunk a felelősök. A Báthory 
család történetével foglalkozó kiállítás 
teljes egészében a Magyar Nemzeti Mú-

Büszke nyírbátoriak
zeum központi munkatársainak feladata 
és felelőssége. Ez egyébként a földszinten 
fogadja majd a látogatókat. Mi az emeleti 
rész kiállításaiért felelünk, azokat állítjuk 
össze.  Helytörténet, „minorita cella”, kép-
zőművészeti szárny is a felső szinten lesz. 
Ezek forgatókönyvét már a nyár közepén 
jóváhagyták. Jelenleg készítik, illetve sokat 
már el is készítettek a bútorokból, a grafi-
kai anyagokból, amelyek a berendezéshez 
szükségesek.
 – Az új múzeum, mert talán ez egy 
tényleg új múzeum lesz, egy szinttel több 
lesz, mint a régi volt?
 – Kiállítás szempontjából minden hely 
lakott lesz. Korábban az adminisztrációs, 
vagy szociális részek voltak a földszinten, 
ezek mind felkerülnek a tetőtérbe. Eddig 
a tetőterünk kihasználatlan volt. Az előbb 
említetteken túl, még lesz ott konferenci-
ákra, vagy múzeumpedagógiai foglalkozá-
sokra alkalmas terünk is.
 – Mennyivel nőtt meg a kiállítótér?
Nagyon jelentős növelés történt. Most 
1600 m2 a ház, s ebből 1200-1300 m2 a 
kiállítótér, ami korábban 600 m2 volt.
 – Ezt a dupla méretet hogyan, mivel 
tudják majd megtölteni? Mivel itt egy 
„okos” múzeumról beszél, azt gondol-
jam, hogy kevesebb lesz a tárgy és több 
lesz, amit „csak” digitálisan érhet el a lá-
togató?
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 – A felső szinten, a helyi munkatársak 
tervei szerint megvalósuló 3 kiállításon arra 
törekedtünk, hogy a modernitás ne menjen 
a műtárgyak rovására. A mi szakmai véle-
ményünk az volt, hogy van, kell egy megha-
tározott műtárgyszám, ami hozzátartozik a 
múzeumi hangulathoz. Ez alá nem szabad 
menni. A tabletes tárlatvezetések viszont 
olyan plusz információkat adnak mindenről, 
ami megsokszorozza a múzeumi élményt. 
Aki itt majd végigmegy, és megnézi, meg-
hallgatja a plusz információkat, egy óriási 
ismeretanyaggal gazdagodik.
 – Ha már említette ezeket az okos 
eszközöket, nyilván ezek száma véges. 
Hányan élvezhetik egyszerre ezt a szol-
gáltatást?
 – Nagyjából egy buszos csoportot 
egyszerre ki tudunk szolgálni. 25 tabletet 
használhatnak egyszerre, s egy készülék 
akár két-három embert ki tud majd szol-
gálni. Ez persze azzal jár, hogy időben kell 
bejelentkezni a csoportoknak. A családok-
nál ez a korlát nem lesz zavaró, hiszen egy 
családnak is elég egy készülék.
 – Mi lesz a legnagyobb újdonság?
 – Abban biztos vagyok, hogy az ál-
landó kiállítási részünk szolgáltatja majd 
a legnagyobb újdonságot. Ez a Báthory 
család történetét dolgozza fel. Itt rengeteg 
új információ lesz, és a család mind a két 
ágát alaposan feldolgozza majd, ez az új 
állandó kiállításunk. A család nagyon ko-
moly nemzetközi szerepet is játszott, és 
a történetük ezen része is témája lesz az 
új attrakciónak. Itt a legendák, a csaták, 
a családi viszonyok, a hatalmi helyzetek 
mind-mind nyomon követhetők. Ami a 
stallumot illeti, visszakerül majd a város-
ba, de azt szeretnénk, hogy az eredeti he-
lyén, a család kápolnájában legyen, azaz a 
református templomban lenne a legjobb 
helyen. Ugyanakkor a képzőművészeti 
információk a stallumról, illetve a rene-
szánszról már nálunk lesznek elérhetők. 
Ezzel még több információt ismerhetünk 
meg a középkor egyik nagyhatalmú csa-
ládjának gondolkodásáról, viszonyairól, a 
művészetekkel való kapcsolatukról.
 – Ez így mind érdekes, de mi lesz a 
helyzet a Báthory családhoz kapcsolódó 
tárgyakkal? Ez több-kevesebb lesz, mint 
korábban és inkább a digitális hordozók 
adják a pluszt?
 – Megnyugtatok mindenkit, sokkal 
több tárgy lesz, mint korábban volt. Gon-
doljunk csak bele, hogy ezt a családot egé-
szen II. Rákóczi Ferencig kell bemutatni, 
aki Báthory Zsófia unokája volt! Ez sokkal 

több lesz, mint a „sárkány sztori”, vagy a 
kenyérmezei csata.
 – Mit kapunk Nyírbátorról?
 – Az volt az alapállásom, hogy mit 
örököltünk, azzal hogyan éltünk, és hogy 
élünk. Ezt érhetik tetten a látogatók.
 – Ez egy idealisztikus, vagy inkább 
realista kiállítás és korkép lesz?
 – Ez egy teljesen reális történet lesz. Jól 
ismert az indulás. Gondoljunk a várossá vá-
lásra, a mezővárossá válásra! Gazdaságilag 

és politikailag is nagyon jelentős település 
volt Bátor a középkorban a Báthory család 
okán. Innen indulunk, hogy a későbbiek eb-
ből mit örökítettek át. Ez a város egy birtok-
központ volt, ami nagyban növelte a város 
jelentőségét. Bemutatjuk, hogyan tudott 
gazdálkodni a város ezzel az örökséggel. 
Jelentős esemény, amikor létrejön a Bóni, 
ami komoly lökést adott a településnek és 
végül eljutunk 2024-ig, és azt is megmutat-
juk, hol tartunk napjainkban. Több témát is 
lehetett kapcsolni, mint amilyen a várossá 
válások a különböző évszázadokban. Vagy 
nézzük meg, hogy a Báthory család mit tett 
a hazáért, és vajon a nyírbátoriak mit tettek 
a hazáért! Ezzel is nagyon komolyan fog-
lalkoztunk. Az 1848-49-es szabadságharc 
idején, az első, majd a második világhábo-
rúban hogyan harcoltak az itteniek. Arra 
kérnék mindenkit, aki Nyírbátorban él, hogy 
azt a fajta örökséget, amit mi megkaptunk, 
azt büszkeséggel kezelje, és ez a kiállítás is 
arra fog inspirálni mindenkit, hogy legyen 
büszke arra, hogy egy ilyen múltú, örökségű 
településen született.
 – Tehát, ha bemegyek majd a múze-
umba tétovázóként, akkor a végén nyír-
bátoriként jövök ki?
 – Ha egy nyírbátori bejön majd, akkor 
nagyon remélem, lelkileg is többlettel jön 
majd ki.
 – Ha jól értem, amit majd a múzeum-
ban kapok, azt máshol nem kaphatom meg.
 – Ez teljesen biztos, de ezt még to-
vább lehet fokozni, amikor megnézzük a 
két templomunkat, és végül még a kas-
télyba is bemegyünk.

 – Ha jól tudom, a múzeum átadása 
talán egy új kulturális eseménynek is 
nyitánya lesz, azaz Bátori Napok meg-
szervezése is tervben van, ami akár egy 
többnapos fesztivál is lehet ősszel.  Úgy 
tudom, hogy a Nemzeti Múzeum új veze-
tése is pártolna egy turizmusfejlesztési 
programot, mert úgy gondolják, Nyírbá-
tor erre ideális helyszín.
 – Ez igaz. A városházán már volt egy 
találkozó a Nemzeti Múzeum marketin-
gesei, a polgármester úr és a képviselő úr 
között. Ez a munka már elindult, és min-
den résztvevő úgy látja, hogy Nyírbátor 
egy mintaprojekt lehet ebben a vonatko-
zásban is. Nem olyan megszokott, hogy 
egy ilyen integrációt megvalósítsanak 
egy ilyen komoly célra. Itt most mindenki 
felsorakozott a tervezett program mögé. 
Itt, nálunk egyszerre lehet kulturális ide-
genforgalmat, kikapcsolódást biztosító 
idegenforgalmat, szórakoztató idegenfor-
galmat megteremteni. Vannak rá, párját 
ritkító intézményeink, vannak történelmi 
épületeink, vannak kiállítótereink, van für-
dőnk, gyönyörű városunk, és van rá akarat, 
szándék és elhatározás. Úgy helyi szinten, 
mint országos intézményi szinten. Itt a 
lényeg, hogy minden szereplő együttmű-
ködjön.
 – A Magyar Nemzeti Múzeum ezt 
mivel tudná támogatni?
 – Mindenekelőtt együttműködési 
szerződést szeretne kötni a várossal, az 
ipari park potenciális szereplőivel. Persze 
a kisebb vállalkozásokra is számítunk. Az 
MNM vezetőit is meglepte, hogy itt már 
vannak ez ügyben kezdeményezések, hi-
szen ez itt már korábban is elkezdődött. 
Nevezetesen, hogy már ma is együttmű-
ködés van több szereplő között ebben a 
témában, és a mai MNM vezetésnek pont 
ez az álma.
 – Ne tartsunk attól, hogy az induló lel-
kesedés majd lanyhulni, akár elhalni fog?
 – Kétségtelen, hogy már korábban, 
évtizedekkel ezelőtt is voltak próbálko-
zások, de a jelenlegi tűnik a legbiztatóbb 
kezdeményezésnek. Ma sokkal erősebb 
az elszánás, az akarat, és szerintem a tu-
rizmusban, gasztronómiában a szereplők 
nagy hibát követnének el, ha ezt a lehető-
séget nem ismernék fel. A kulturális szfé-
ra összefogása megtörténik, az már jól 
látszik, hogy a város ebbe az irányba akar 
lépni, ettől vár eredményeket, és ezért 
mindent meg is tesz. A gazdasági szféra 
egyes szereplői szintén értik, hogy ebben 
mi a szerepük. Nagyon bizakodom.
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NYÍRBÁTORI KITÜNTETÉSEK 2024

Folytatás az 1. oldalról
 Bárkiről is beszélünk ma itt, ami 
először jut eszünkbe, hogy milyen 
eredményeket ért el, és ez persze fon-
tos is, de ma ezek is csak másodlago-
sak, mert sokkal fontosabbnak gon-
dolom, gondoltuk a tetteiket. Mennyi 
mindent tettek saját magukért, a csa-
ládjukért, a szűkebb, vagy tágabb kö-
zösségért és végeredményt tekintve 
Nyírbátorért. Itt is feltehetjük a kér-
dést, hogy miért így élnek és cseleked-
nek. Mi a motivációjuk?

 Ugyanúgy, ahogy Szent Istvánnál, a 
mai kitüntetetteknél is azt kell kiemel-
nünk, hogy az ő motivációjuk túlmutat 
a valószínűleg mindenkiben felfedezhe-

tőknél, mert ezekben az emberekben a 
felelősség nagyobb, mert nemcsak sa-
ját maguk, és közvetlen családjuk iránt 
éreznek felelősséget, hanem egy szű-
kebb, de inkább tágabb közösségért, s 
ez határozza meg a tetteiket, ami arra 
sarkallja, hogy többet és még többet 
tegyenek. Ezek az emberek sohasem a 
könnyebb utat választották és választ-
ják, és ez az a megkülönböztető jellem-
zőjük azoknak, akiket a mi közösségünk 
kitüntet, illetve akiket az elmúlt években 
kitüntetett. Ebben mások, mint a „hét-
köznapi emberek” sokasága.
 Itt kanyarodott vissza Máté Antal 
Szent Istvánhoz, illetve az első magyar 
király Vajkhoz intézett intelmeihez. Eb-
ből a nyolcadik intelmet emelte ki, ami a 
városháza falán lévő reliefen is olvasha-
tó: „A fiak kövessék az elődöket!” Ebben 
a városban bármit is teszünk a jelenben, 
a jövő érdekében, azt mindenképpen úgy 
tegyük, hogy tiszteletben tartsuk a vá-
ros múltját, megőrizzük annak értékeit 
és adjuk tovább az utókor számára! – 
mondta, majd így folytatta: nálunk ahol 
ilyen komoly történelmi gyökerek van-
nak, ez még hangsúlyosabban is igaz. 
Ennek a személyesebb értelmezése 
szerint és ez jellemző a jelenlévő kitün-
tettjeinkre is, hogy „továbbadni azt, amit 

elértünk.” Itt nem az anyagi értékekre 
gondolok – hangsúlyozta a szónok –, 
sokkal fontosabb, hogy azt a motivációt 
hogyan adjuk tovább, ami arra sarkall-
ta az itt ülőket, hogy így járják végig az 
életútjukat, és ezeket a tetteket, ame-
lyek meghatározzák őket, végrehajtsák. 
Ezt a belső hajtóerőt, ezt a gondolko-
dást, ezt az életfelfogást, ezt a világké-
pet adják tovább az utánuk jövőnek, és 
ha ez így lesz, akkor ennek a városnak 
a sorsa jó kezekben van, és büszkén és 
bátran nézhetünk a jövőbe.
 A beszédet követően átadták a vá-
rosi kitüntetéseket.

Az  ünnepi megemlékezés részeként a polgár-
mesteri hivatal falán lévő Szent István reliefnél 

helyeztek el koszorút Nyírbátor vezetői és 
képviselői

Nemzeti ünnepünkön, augusztus 20-án a 
görögkatolikus templomban tartott liturgián 

megszentelték az új kenyeret.

Nyírbátor Város Önkormány-
zata Képviselő-testülete 
DÍSZPOLGÁRI címet adomá-
nyozott Szarka György ré-

szére, Nyírbátor gazdasági 
életében végzett tevékeny-
ségéért, vállalkozóként kifej-
tett magas színvonalú szak-
mai munkája és széleskörű 
társadalmi szerepvállalása 
elismeréseként.
 „PRO URBE NYÍRBÁTOR” 
kitüntetésben részesült:
• a Kakukk Étterem és Pan-

zió, gasztronómiai ha gyo-
mányőrző tevékenységéért, 
innovatív szemléletéért, a 
szakmai képzésben vállalt 

szerepéért, a 2024-es Ma-
gyarország étele elismerő 
cím elnyeréséért,

• Fülep Imre, mezőgazdasági 
vállalkozóként több évtize-
den át végzett kiemelkedő 
színvonalú, folyamatosan 
megújuló szakmai munká-
jáért, az intenzív gyümölcs-
termesztés magyarországi 
meghonosításában betöl-

tött kiemelkedő szerepéért 
(ő nem tudott részt venni 
az ünnepség en),

• a Városi Könyvtár, a város-
lakók részére hosszú évti-
zedeken át nyújtott elköte-
lezett és magas színvonalú 
szakmai szolgáltatásaiért, 
Nyírbátor kulturális életé-
nek gazdagításáért.

 „NYÍRBÁTORÉRT” emlé-
kérem elismerést kapott:

• Bokotey János, Nyírbátor 
kulturális értékeinek gya-
rapításáért, a Tinódi Vegyes 
Kórus karnagyaként nyúj-
tott kimagasló művészeti 
tevékenységéért,

• Dr. Barkóczi Katalin, Nyír-
bátor város egészségügyi 
ellátásában végzett több 
évtizedes gyógyító és pre-
venciós tevékenységéért, 
társadalmi szerepvállalá-
sáért, 

• Madai István, eredményes 
közszolgálati és sportszer-
vezői munkájáért, a város 
sport értékeinek gazdagí-
tásáért, elkötelezett kö-

Kakukk Étterem és Panzió

Szarka György

Bokotey János

Dr. Barkóczi Katalin

Fülep Imre

Városi Könyvtár
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zösségépítő tevékenysége 
elismeréseként,

• a Vasas Horgász Egyesü-
let, Nyírbátor természeti és 

környezeti értékeinek meg-
őrzéséért, a horgászsport 
népszerűsítése érdekében 
végzett több évtizedes, el-
kötelezett munkájáért,

• Virágné Pancsák Mária, a 
Nyírbátorban végzett több 
évtizedes példamutató vál-
lalkozói tevékenységéért, a 

lakosság önzetlen szolgá-
latáért.

Felöltötték ünnepi ruhájukat a néma mesterek. Gondo-
zóikkal nagyon örülhetnek a megtiszteltetésnek, a kivá-
lóknak kijáró elismerésnek. Velük együtt én is örülök.
 A néma mesterek birodalma csodás kincseket rejt 
magában. Egy helyen vértezhetjük fel magunkat gyö-
nyörű történetekkel, útmutató igazságokkal, szerez-
hetünk útitársat, köthetünk életre szóló barátságot. A 
néma mesterek a legjobb tanítók: csak annyit beszél-
nek és arról, amire az olvasó kíváncsi.
 Réges-régen sokadmagammal gyakran megfor-
dultunk ebben a birodalomban. A beszédes csendben 
katonás rendben sorakoztak a könyvek, huncutul in-
tegettek. A gyerkőceim ide-oda tekergették a fejüket, 
a kis puffokon fészkelődve várták a rendhagyó ma-
gyarórát. A fiatal könyvtáros néni olyan volt, mintha 
valamelyik meséskönyv tündére repült volna közénk. 
Varázspálcája koppintására a táskákban lapuló tan-
könyvek is haptákba vágták magukat. Mosolyával, 
halk szavával belopta magát a szívünkbe. Gyakran 
emlegettük a könyvtáros néni szavai nyomán, hogy a 
rongyos külsejű könyv lehet az egyik legizgalmasabb, 
mert azt már sokan olvasták.
 Tudom, hogy a tündér azóta is töretlen lelkesedés-
sel, a hivatása iránti tisztelettel teszi csendben a dolgát. 
Ritka kinccsel bővelkedik. Az életbe vetett hite, nemes 
egyszerűsége lelket melegítő. Jó érzés megtapasztalni, 
hogy tündérek nem csak a mesében léteznek.
 Soraimmal kívánok neki és munkatársainak jó 
egészséget, sok-sok könyvbarátot, töretlen hitet a 
könyvek erejében!                               Tóthné Bihari Gyöngyi

Szerintem a könyvtár a város nagymamája. Számba vettem, mit ad 
egy nagymama, és minden stimmel. A szelíd várakozástól egészen 
odáig, ahogyan hűsíti a forró fejünket, ha hevesek vagyunk, vagy aho-
gyan felmelegíti a vacogó lelkünket. Mert egy nagymama ilyen. 
 És a könyvtár is ilyen...
 ... ahol mindig beszerezhető 
• egy jó sütirecept
• tanács a szobánk átfestéséhez, vagy a cicánk gondozásához
• nincs hiány egy jó mondókában, mesében, vagy akár borzongató 

rémtörténetben sem, ha éppen arra vá-
gyunk

• kaphatunk öltözködési
• vagy frizura tippet
• tapasztalat-megosztást a kerti vetemé-

nyezéshez
• tud a múltról tanítani
• ha szomorúak vagyunk, felvidítani
• ha fáradtak vagyunk, kikapcsolni
 Mindig örül nekünk, sose fárad bele, hogy adjon, hogy megma-
gyarázza nekünk az életet. 
 Olyan, aki hagyja, hogy új ingereket keresve elsodorjon minket az 
élet, de mindig visszavár. Megbocsátja minden tévelygésünk, és szelíd 
szeretettel mutat utat az értékes és értéktelen, a kincs és kacat között 
kutakodóknak. Nekünk. Akik néha mellőzzük, néha meghúzódunk eb-
ben a nagy szeretetben. És szeretünk elbújni a szemeiben a világ elől. 
 Lehet eléggé értékelni egy nagymamát?! 
 Egy biztos, a magam és a Városi Könyvtár teljes kollektívája nevé-
ben bátran kijelenthetem: büszkén vagyunk eszközei a sok jó közvetí-
tésében.

Szláma Gabriella

LEVELESLÁDÁNKBÓL A VÁROS NAGYMAMÁJA

Madai István Vasas Horgász Egyesület Virágné Pancsák Mária
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Tíz év munkája kellett a kiemelkedő eredményhez – mondja Kaliba Vik-
tor úszóedző – és tíz év lemondásra a bronz a jutalom. A harmadik hely 
értékét igazán az jelzi, hogy Antal Dávid 16 évesen a 18 évesekkel ver-
senyzett, és korosztályában óriási csúcsot úszva lett bronzérmes. Nagy 
Miklós interjúja.

A KÖVETKEZŐ OLIMPIA A CÉL

 – Nagyon jól sikerült versenyeken 
vagytok túl, s egy ifi EB bronzérem a 
vége. Milyen elvárásokkal mentetek ki?
 Kaliba Viktor edző: Már nagyon 
jól sikerült a felnőtt magyar bajnokság 
is, ahol megúszta Dávid az „A” szintet. 
Kaptunk egy ciprusi edzőtábort, amit 
sikerült jól kihasználni. Erre az Európa 
Bajnokságra tettünk fel mindent. Egyéni 
csúccsal számoltunk, és szerettük volna, 
hogy bejusson a döntőbe. Itt azért nem 
árt tudni, hogy három úszásról beszé-
lünk, ha döntőt is úszik. A legfőbb cél az 
volt, hogy a saját korosztályában ne le-
gyen Dávidtól jobb - egész Európában.
 Antal Dávid: Végigelemeztem az 
egész európai ranglistát, s már a korábbi 
időmtől is 3 másodpercre volt a legjobb 
saját korosztályos úszó.
 – Ha jól gondolom, nem is nagyon 
indultak a 16 évesek ezen az EB-n, hi-
szen itt a 18 évesek versenyéről beszé-
lünk.
 AD: Az előfutamokban indultak pá-
ran, de senki nem jutott a középdöntőbe 
sem.
 – Úgy hallottam, te sem számítot-
tál, hogy ilyen fantasztikus eredmény-
re, s hogy ilyen jó idővel éred el. Mi tör-
tént, mit ettél aznap?
 AD : Tulajdonképpen szinte semmit 
nem ettem aznap.
 – Hogy tudja a versenyző kontrol-
lálni az úszását, azaz, hogy milyen öt-
veneket ússzon, hogy kellően gyors is 
legyen, de az utolsó ötvenet is jól bírja?
 KV: Ezt rengeteget kell gyakorolni. 
Ez a tapasztalat, de persze mi is most 
jutottunk el odáig, hogy háromszor tud-
ta leúszni ezt a távot ilyen eredménye-
sen. Ebben persze semmi nagy kunszt 
nincs… mármint a kontrollálásban. Kez-
dődött első nap reggel az előfutamokkal. 
Ott a reggeli szervezet dolgozott. Majd, 
még aznap este a középfutam, az már 
keményebb, de az esti állapota a szerve-
zetnek nyilván jobb. Majd másnap, vala-
milyen regenerálódás után, este össze-

méred az erődet a másik nyolc legjobb 
európai úszóval. Ez nem csak fizikális 
teher. Ennek a másik része a mentális 
terhelés.

 AD: Én is csak azt tudom mondani, 
hogy a tapasztalat kell a tempó kontrol-
lálásához, ja, és azt is láttam, hol tart a 
mezőny. Az elején inkább vissza kellett 
fognom magam, hogy a végére marad-
jon megfelelő erő.
 – Nem izgultál, hogy esetleg na-
gyon lemaradsz? Úgy emlékszem, hogy 
a hetedik helyről kezdtél el hajrázni.
 AD: Ez a kockázat benne van min-
den úszásban, de már az első száznál is 
éreztem, hogy ezt az iramot meg tudom 
fejelni. 
 – Hogy érezted, maradt még erő, 
azaz esetleg még jobban is tudtad vol-
na „tolni”?
 AD: Ezt nem lehet megmondani, 
mert a verseny utáni adrenalin kicsit el-
torzítja az érzést.
 – Mennyi javulásra számítottatok? 
Itt, több, mint 2 másodperces javulás-
ról beszélünk… Mennyi volt a cél?
 KV: Az a helyzet, hogy ez a jó idő 
egyáltalán nem volt váratlan. Amiket 
edzésen teljesít, az alapján nagyon erős 
időre számíthattunk. Már Cipruson is el-
képesztően jól úszott. Azt tudtam, hogy 

jól fog úszni. Inkább csak az volt a kér-
dés, hogy eljutunk-e a döntőig. Egy ilyen 
ifjúsági EB hasonlítható a felnőtt magyar 
bajnoksághoz. Nagyon erős a mezőny.
 – Azt olvastam, hogy Dávid azzal 
az idővel a felnőtt magyar bajnokságon 
5. lehetett volna.
 KV: Pontosan, és éppen ezért min-
den kis mozzanat számít. Ha például 
nem jól reggelizik, vagy nincs ott fejben, 
nem képes végigcsinálni ilyen szinten 

ezt a három úszást. Ebben az összefüg-
gésben is nézni kell Dávid teljesítmé-
nyét, hiszen az egész magyar csapatból 
rajta kívül csak egy úszó volt képes be-
jutni a döntőbe.
 – A korábbi „sokszámos” úszóból, 
hogy lett 200 pillangó specialista Dá-
vidból?
 – KV: Olyan adottságai vannak, ame-
lyek egyértelműen a 200 méterre optimá-
lisak. Keringése, izomzata olyan, s olyan 
szinten fogja a vizet elöl és hátul, amit el-
képesztően tud kihasználni. Ha delfinezik 
egyet, vagy csinál egy tempóban 2 métert, 
akkor a másik úszó legfeljebb 192 centi-
métert. Elképesztően jól halad a vízen, 
ráadásul olyan „motor” adottsága van, 
ami nagyon ritka. Az is fantasztikus ben-
ne, hogy a nála sokkal magasabb úszók-
kal egyforma tempóban halad a vízen, az 
utolsó ötvene is egy másodperccel jobb 
volt a győztesénél, és mindössze 25 szá-
zaddal maradt le az aranyról.
 – Mi lesz a folytatás most?
 – AD: Jövőre lesz egy ifi EB és egy ifi 
VB. A felkészülés attól is függ, hogy a két 
verseny között mennyi idő lesz.

Antal Dávid bronzérmes lett az ifi EB-n
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 – Mi a terv a magyar felnőtt baj-
noksággal?
 AD: A mostani eredményemmel is 
igen közel vagyok a mai magyar legjob-
bakhoz. Konkrétan 5 ember van előttem. 
Meglátjuk, hogy mi lesz a következő baj-
nokságon.
 – Létezik, hogy a későbbiekben is 
ilyen ütemben fejlődj?
 AD: Erre most nem tudok megfelelő 
választ adni. Itt van Milák Kristóf, aki 16 
és 17 éves kora között 3-4 másodper-
cet javult… Azaz ez nem lehetetlen. Ha 
évente csak egy másodpercet fejlődök, 
akkor az már egész jó idő lehet a követ-
kező olimpián.
 – A pillangózókra mi a jellemző, 
mikor hozzák a legjobb eredményei-
ket?
 KV: Azt néztem, hogy a nagy ugrás 
után, amikor elérik az „életük formáját”, 
onnan már túl nagy változás nem tör-
ténik. Onnan inkább az egy le, vagy egy 
másodperc fel… Kb. ezt tudják, szinte 
mindig. Ami Dávidot illeti, egyáltalán 
nem tartom kizártnak, hogy olimpiai A 
szintet ússzon két éven belül. 
 – Tudom, hogy a következő olimpiát 
megcéloztad, s még akkor sem leszel 20 
éves sem, bőven benned lehet 2 olim-
pia is. Na, de milyen lemondásokkal jár 
ez? Látom, mosolyogsz, de tudom, hogy 
edzés hajnalban, edzés délután, és még 
tanulni is kell, és persze a lányokat is 
hanyagolja az ember fia…
 AD: Kétségtelen, hogy a szabad-
időm nagy részét fel kell áldoznom. 
Tényleg nincs sok szabadidőm, ha van, 
akkor Xbox, ami kikapcsol. Hétköznap 
egyáltalán nincs szabadidőm.
 – Most jönnek az eredmények, 
tehát megéri, de vajon hányszor jut 
eszedbe, hogy a kortársaid milyen la-
zán élik az életüket? Nem akarsz néha 
sima teeneager lenni?
 AD: Bevallom, hogy nem. Minden-
ki mást szeret. Én szeretek úszni, és ez 
engem megelégedéssel tölt el.
 KV: Szerintem Dávid hozzáállása 
minden edző álma, s hogy legyen egy 
ilyen tanítványa. Egyébként pedig ehhez 
az eredményhez kellett a szülők, az is-
kola maximális segítsége, kellett a szá-
razföldi edző Kiss Attila munkája, hogy 
ez a forma így kijöjjön.
 – Biztosra veszem, hogy Dávid 
eredménye az edzőjét is feljebb rang-
sorolta. Azaz ma rád, Kaliba Viktor 
nyírbátori úszóedzőre jobban figyel-

nek. Na, de ebben az eredményben van 
bármi, ami konkrétan Kaliba módszer?
 KV: Azt tapasztalom, hogy az or-
szágban vannak nagyon jó edző-tanít-
vány párosok, pláne vidéken, mint ami-
lyen a miénk is. Ha a tanítvány elfogadja 
az edzőt, megcsinálja, amit az edzője 
kér, ráhangolódnak egymásra, akkor 
ezekből születnek a nagy eredmények.
 – Mi ebben az egyedi, a speciális, 
amit csak tőled kaphatott meg Antal 
Dávid?

 KV: Ha most őt kiemelték volna, és 
esetleg egy másik, sikeres edzőhöz ke-
rült volna, egyáltalán nem biztos, hogy 
itt tartana. Egyáltalán nem biztos, hogy 
hasonlóan jól együttműködnének. Ez 
egy nagyon személyes kapcsolat is. Ezt 
10 éve csináljuk együtt. Tíz éve tanuljuk, 
tanítjuk egymást. Egymást hangoljuk, 
és igen, tanulunk egymástól, hallgatunk 
egymásra, és ez működik. Az ő eszének, 
az ő testének és az én elvárásaimnak 
ez megfelel, és meg tudja csinálni. Egy-
általán nem lenne biztos, hogy ez így 
működne, ha kimozdítanánk ebből a fó-
kuszból.
 – Hogy látod, előfordulhat, hogy 
egy másik klubhoz hívják Dávidot?
 KV: Egészen biztos vagyok benne, 
hogy néhány helyen ezt komolyan fon-
tolóra vették, vagy éppen most gondol-
kodnak ezen.
 – És abban is biztos vagy, hogy Dá-
vid nem megy el?
 KV: Szerintem, amíg megy ez a 
történet előre, amíg tanul is – mert ne 
feledjük el, még csak középiskolás és ki-
váló tanuló, perfekt beszél angolul, azaz 
itt nem egy buta gyerekről beszélünk – 
addig nem szabad ebből a környezetből 
kimozdítani. Itt minden adott. Itt 5 perc 
alatt kiérünk az uszodába, itt kiváló is-
kolában tanulhat. Itt minden kéznyúj-

tásnyira van tőle. Gondoljuk el ezt egy 
nagyvárosban, vagy a fővárosban.
 – Te hogy látod, lehetsz innen ma-
gyar bajnok, lehetsz innen olimpikon, 
vagy ezeket már nem innen tervezed 
elérni?
 AD: Meggyőződésem, hogy Nyírbá-
torból is elérem ezeket a céljaimat. Ná-
lunk talán egy probléma van… Az, hogy 
nincs 50 méteres medencénk.
 KV: A hazaúton éppen arról beszél-
tünk, hogy a következő ciklusban heti 
egyszer átjárunk egy 50 méteres uszo-
dába edzeni.
 – Az sem probléma, hogy itt nincs 
egy komoly edzéstársad? Ez a legna-
gyobbaknak is van.
 AD:  Egyelőre ez még nem gond.
 – Van egy olyan érzésem, hogy 
nemcsak jól érzed itt magad, hanem 
emellett még biztonságban is érzed 
magad, ami nagyon fontos neked.
 AD: Igen. Van egy ismerősöm, aki 
felment Pestre, egy fővárosi klubhoz, 
ahol egy lett a sok között. Ezt én nem 
akarom.
 – Ez a kitűnő eredmény és ez a pél-
dás együttműködés tényleg dicséren-
dő. Mint itt elhangzott, tulajdonképpen 
van egy „Kaliba módszer”. Nem gondo-
lod, hogy ezt a módszert az hitelesíte-
né igazán, ha Dávid mellett lenne még 
más is, akitől hasonlóan nagy eredmé-
nyeket láthatnánk, vagy várhatnánk?
 KV: Szerintem egy edző az egész 
karrierje során egy-két ilyen úszóval ta-
lálkozik. Én most találkoztam az elsővel. 
Ilyen tehetség nem sok van. Akárhol né-
zünk szét, több olyan edző van, akinek 
egy nagy eredményeket hozó tanítványa 
volt. Lásd Szabó Tünde edzőjét például. 
Nem sok olyan edző van, akinek kettő, 
vagy több világklasszis versenyzője van, 
vagy volt. Nálunk ez Szécsi Tamás, Kiss 
László. A miénk elképesztően nagy do-
log, és ennek még nem is látjuk a kifutá-
sát. Lehet, hogy majd 10 év múlva lesz 
egy hasonló nagy klasszisunk. Én egy 
szerencsés embernek mondhatom ma-
gam, hogy együtt dolgozhatunk. Óriási 
dolgokat élünk meg együtt, és messze 
még a vége, de ez az Európa Bajnokság 
volt eddig a csúcs.
 – Dávid elmondanád, hogy mi lehet 
a leltár 5 év múlva?
 AD: Az az álmom, hogy kijussak a 
következő olimpiára, ami azt jelenti, 
hogy Magyarországon a legjobb kettő-
ben kell lennem.
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LABADICS MIHÁLY
Gyermekkoromban gyakran dicsekedtünk azzal, hogy kinek az utcájá-
ban lakik több sportoló. A Wesselényi utca lakóinak van kikre büszké-
nek lenni. Szabó István (Pipi), fia, Pisti, öccse, Béla, Májer Jóska és 
Zoli, Lőrincz Imre futballisták voltak. Májer Ica röpizett, Pataki Zsolt 
kézizett, Szakály Pisti a lovak szerelmese volt. Egy időben itt lakott To-
dorán Erzsó is.

Ilyen sportos környezetbe született Laba-
dics Misi is, 1969. június 16-án. Labadics 
Mihály és Rémik Ilona két gyermeket 
nevelt, Editet és Misit. Első lovas élmé-
nyei az igáslovakhoz fűződnek. Szántot-
tak, vetettek, a lovaglás ekkor még távoli 
álomnak tűnt. A lovakba azonban életre 
szólóan beleszeretett. Még általánosba 
járt, amikor Geszterédi Lászlóval Má-
tészalkán lovagoltak rendszeresen. Ti-
zenöt évesen megtörtént a csoda: saját 
lovat kapott Dajka személyében. Második 
lova, Szellő jelentette a minőségi ugrást, 
ez már sportosabb teremtés volt. Ezzel a 
lóval indult lovas karrierje Bégányi Csabi-
nak is.
 Egyre többen lovagoltak, a Györgyli-
geten, az akkori tsz keretein belül létre-
hozták az első lovas egyesületet. Makrai 
Ferenctől és Nagy Józseftől kaptak sok 
segítséget. Az első lovas generáció tagjait 
sorolja: Nagy Tímea, Szakály Pisti, Sza-
kács Robi, a Matolcsi, a Lénárt lányok, 
Gyarmati Ildikó, Petneházi Eszter, Kinál 
Laci, Bégányi Mónika – mintha tegnap 
lett volna! A rendszerváltás átszervezett 
mindent. Misiék civil szervezetként Gesz-
terédi László tanyáján működtek tovább. 
Mindent összefogással, önerőből csinál-
tak meg. Hálával említi Emődi Zoltán és 
Tibor, valamint Linzenbold Miklós nevét, 
akiktől sok önzetlen segítséget kaptak.

 Újabb helyszínváltással Kiss Gyula 
portájára kerültek. Ezt hamar kinőtték. 
Itt határozták el, hogy vesznek egy da-
rab földet az Encsencsi utca végén, s ott 

rendezkednek be. Ebből lett a híressé vált 
PATA-TANYA.
 Misihez társult Hosszú László és Bö-
szörményi Sándor. Hárman fejlesztették, 
bővítették a tanyát. E folyamatnak ma-
gam is tanúja voltam, hiszen unokáimmal 
nyaranként oda jártunk lovagolni. Varázsa 
volt ennek a helynek. Nem véletlen, hogy 
a város egyik rendezvényterepévé nőtte 
ki magát. A hangulata annyira családi-
as volt, hogy mindenki jól érezte magát. 
Misi szeretettel említi Balla Jánosnét, 
volt polgármester asszonyunkat, akitől 
sok segítséget kaptak. Abban az időben 
merült fel egy fedeles lovarda építésé-
nek szükségessége is. Késő ősztől tava-
szig az időjárás alapvetően befolyásolta 
a lovagoltatást. A családtagok, rokonok, 
barátok, ismerősök, szülők, valamennyi-
en önzetlenül segítettek, ahol és amiben 
tudtak. Hittel állítja, hogy közös célokért 
jó közösség alakítható. 
 Gyönyörű emlékek a régi majálisok, a 
zenés ébresztők lovaskocsival, a főzőver-
senyek, de mindenekelőtt a hatalmas tö-
meg, a pompás hangulat. Ezek egy része 
már a múlt. Megépült a fedett lovarda, a 
kezdeti hármas felbomlott, útjaik elvál-
tak. A versenysportban, főként fogat-
hajtásban Nyírbátor nagyhatalom lett, 
hiszen már kétszeres világbajnokunk is 

van Fekete Gyurci személyében. Ez cso-
dálatos.
 Amiben viszont Misi elmaradást lát, 
az a lovagoltatás tömegesítése. Meggyő-
ződése, hogy még a világ is jobb lenne, 
ha a lovakat közelebb tudnánk hozni az 
emberekhez. Állítja, hogy az ember-kutya 
barátságtól is magasabb szintű az em-
ber-ló kapcsolat. Ennek a kapcsolatnak 
viszont meg kell teremteni a feltételeit. 
Véleménye továbbgondolásra érdemes. 
Övé a PATA-TANYA, amit lányával és 
családtagjaival lótenyésztésre és lovak 
kiképzésére használnak. Gyermekkori 
szomszédja, Farkas Pista mondta egy-
szer, azért tart lovat, hogy érezze a ló 
szagát. Ettől ő sem tud, de nem is akar 
szabadulni. Az UNILEVER megbecsült 
dolgozója, műszerész csoportvezető. 
Első házasságából két lánya van, Enikő és 
Lilla. A másodikból csatlakozott hozzájuk 
Kitti. Mindhárman imádják a lovakat, sőt, 
napi szinten foglalkoznak is velük.
 Szereti szülővárosát. Örül a lát-
ványos, dinamikus fejlődésnek, a sok 
programnak. Ez utóbbival kapcsolatban 
néhány régi, sikeres rendezvény elma-
radását sajnálja. Amit nagyon fájlal, az a 
pénz uralmának terjedése. Vallja, hogy 
ahol a pénz az úr, ott visszavonulóban 
van az emberség, a becsület. Szerintem 
ő egy született idealista. Szívből szurko-
lok, hogy az ilyen gondolkodású emberek 
kerüljenek többségbe, hogy jobb legyen a 
világ.
  Misi! Ketten már biztosan vagyunk!
 Sportbaráti öleléssel: 

Szabó Laci

Első szüreti felvonulás – Labadiscs Misi 
viszi a zászlót
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A tavalyi sikeren felbuzdulva  Nyírbátorban idén 
második alkalommal rendezték meg hét héten át 
az önkormányzati táborok sorozatát. Veres János-
néval, a tábor vezetőjével Polyák Dézi beszélge-
tett.

EZER GYEREK VAKÁCIÓZOTT 
AZ ÖNKORMÁNYZATI TÁBORBAN

 – Miben rejlik a népszerűsége en-
nek a tábornak?
 – Véleményem szerint a változatos 
választható programokban, a felkészült 
kollégák munkájában, a szervezettségé-
ben, a gyermekek által átélt élmények-
ben rejlik, és abban, hogy azok a gyer-
mekek, akik tavaly jól érezték magukat 
a táborainkban, visszavágytak. Tavaly 
hetente négy témában hirdettünk tábo-

rokat, idén bővítettük a kínálatot, így most már heti öt téma 
köré csoportosítottuk a programokat. Elég jelentős létszám 
jött össze. Volt olyan hetünk, amikor 146 gyerek vett részt a 
különböző tematikájú táborokban. A 100-110 körüli létszám 
mondható átlagosnak. Nagyon jó ez a lehetőség a szülőknek 
is, hisz akik egész nyáron dolgoznak, azoknak biztosítottuk a 
gyermekeik felügyeletét.  
 – Több témából választ-
hattak a gyerekek, illetve a 
szülők. Melyek voltak ezek?
 – Minden hétre 5 külön-
böző témát dolgoztunk ki, 
összesen 35 tematikát, kö-
zöttük néhány ismétlődött 
is a nyár folyamán. Ezek a 
következők voltak: „Sütiva-
rázs”, „Kézműves kalandok”, 
„Minecraft képernyők nélkül”, 
„Bátori bújócska”, „Közép-
kori kaland”, „Építs és alkoss 
velünk – LEGO”, „Zumba-fitnesz-média”, „Hercegnő”, „Harry 
Potter”, „Élmény”, „Fedezzük fel együtt a környezet kincse-
it”, „Népi kismesterségek, népi játékok”, „Indián”, „Kaland”, 
„Fitt Party”, „Szeresd, óvd a természetet”, „Kreatív kézmű-
ves”, „Játssz velünk – LEGO”, „Túrázzunk együtt!”, „Vidám drá-
ma”, „Kincses sziget felfedezése”, „Utazás a Föld körül”, „Mé-
dia-szépség-egészség-tánc”, „Tölts velünk egy hetet”, „Táncolj 
és játssz!”, a „Lobogó tűz - indián”, „Környezetvédelem”, „Irány 
a természet!”, „Felfedező”, „Kalózkaland”, „Barkácsolás a Sár-
kányok földjén”, „Robotika méhecskékkel”.
 – Említene néhány programot?
 – Népszerű témákat dolgoztunk fel. Úgy próbáltuk össze-
állítani a heteket, hogy mindig legyen kézműves és mozgásos 
tevékenység, mert elég sok a mozgékony gyermek. Az idén 
örökmozgó sporttáborunk is volt. Az adott témára dolgoztuk 
ki a tábori programokat, de voltak közös pontok, ilyen a Dra-
gon-pálya, a kerékpározás, a strandolás, ezek minden egyes 

tábori programban szerepeltek. Emellett az adott témának 
megfelelő kézműveskedés volt minden egyes táborban, vagy 
a város nevezetességeinek a megtekintése, kinél milyen for-
mában. Volt, amelyik csoport a templomokat nézte meg, volt, 
amelyik a toronytúrát részesítette előnyben. Volt, amelyik fő-
leg a felsősökkel a sétány szoborcsoportjairól beszélgetett. 
Kvízt töltöttek ki, puzzle-t készítettek a szobrokról és össze 
kellett rakniuk versenyszerűen, vagy például a felsősök meg-
tanultak varrni, mert olyan kulcstartót terveztek a pedagógu-
sok, amit először meg kellett varrni, hogy ki tudják tömni, de 
nagyon élvezték a gyermekek. A gyárlátogatások is megvaló-
sultak nagy örömünkre. Voltak a DIEHL-ben, az Unileverben, 
az MSK-ban. Nagyon-nagyon tetszett a két felsős csoportnak 
a rendőrségre szervezett program, ahol különböző bemutató-
kat láthattak. Szerveztünk vonatos túrát Mátészalkára, ahol a 
vasúttörténeti múzeumot nézték meg a gyerekek.
 – Mi volt a legsikeresebb tábor, melyik volt a legnépsze-
rűbb program? 
 – A „Minecraft” tábor, abból dupla csoportot kellett indí-
tani. Itt is látszik, hogy a gyerekek a videós játékok felé orien-
tálódnak. Ez egy kicsit becsapós volt, mert itt képernyő nélküli 
videojátékokról beszélhettünk, itt képernyő előtt nem volt egy 
gyerek sem, mégis nagyon élvezték. Vagy a LEGO táborok, 
ezekben nagy létszámunk volt, vagy például a média tábo-

rok is nagyon közkedveltek voltak, továbbá a fitness táborok. 
A felsős táborok is népszerűeknek mondhatók, ott sok volt a 
túrázás, sokat kerékpároztak. Más, amikor az azonos életkorú 
gyermekek együtt kerékpároznak, felfedezik a természet kin-
cseit, mint amikor a szülőkkel teszik meg azokat az útvona-
lakat. A főzések sajnos kimaradtak, mert tűzgyújtási tilalom 
volt. Az indián táborban szalonnasütés lett volna, amit nem 
lehetett megvalósítani, vagy ilyen lett volna a felsősökkel a 
főzés, a bográcsozás.
 – Már tavaly is igen változatos táborokat hirdettek. Me-
lyek voltak az újak idén?
 – Új volt például a sütitábor, vagy a Harry Potter, a Mine-
craft, az Örökmozgó vagy a Robotika című tábor. Ezek is na-
gyon népszerűek voltak.
 – Összesen hány gyerek vett részt idén a táborokban? 
Volt olyan, aki mind a hét táborba bejelentkezett, visszaté-
rők, akik tavaly is voltak már az önkormányzati táborban?
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A nyírbátori Báthory Anna Református Általános Iskola 
és Óvoda udvara a nyáron is ideális helyszín volt a gyer-
mekeknek. Gyönyörű környezetben töltötték napjaikat 
az árnyas fák alatt, ahol az óvodapedagógusaink meg-
annyi élményt, változatos programokat, játékokat nyúj-
tottak a különböző tevékenységek során.

Nyári élet a refiben...

Több a visszatérő gyermek, több mint egyharmaduk hét hétre 
jelentkezett. Egyre több a máshonnan érkező gyermek, em-
líthetem például így Szigetszentmiklóst, Budapestet, a Du-
nakanyart, Siófokot, Mátészalkát. Nagyszülőkhöz jönnek az 
unokák, akiket pedig beiratnak ezekbe a táborokba. A szülők, 
nagyszülők nem minden esetben tudják biztosítani azokat a 
változatos programokat a gyerekeknek, amelyeket itt a tábo-
rokban megkapnak. A konkrét számításokat még most készí-
tem, így hozzávetőlegesen tudom mondani, hogy ezren felüli 
lett a létszámunk a tábor végére.
 – Hány pedagógussal sikerült együtt dolgozni? 
 – Amikor duplán kellett egy népszerű tábori programot in-
dítani, azaz egy tematikára szervezett tábort ketté kellett osz-
tani, akkor a nagy létszám miatt még több kollégával kellett 
számolnunk. A 25 fős létszámnál két felnőttet biztosítottunk, 
de amikor meg kellett bontani egy csoportot, akkor ott duplá-
zódott a táboroztatók száma is, akik nagyrészt pedagógusok 
voltak. Olyan 80 fő körülire jön ki a létszámuk.
 – Nagy szervezést, akár fejtörést jelentett, hogy minden 
csoporthoz megfelelő létszámú táboroztatót biztosítsanak?
 – A tábor indulásakor hatvan munkatársunk volt. A nagy 
kapcsolatrendszeremnek köszönhetően sikerült jó szakembe-
reket, pedagógusokat bevonni a magasabb létszámokhoz is. 
Örülök, hogy sikeresen zárult ebben a tekintetben is ez az évad.
 – Fiatalok is közreműködtek a táborban, de önkormány-
zati dolgozókkal is találkoztam egy-egy programban.
 – Szeretnék köszönetet mondani mindenkinek, aki bármi-
lyen segítséget nyújtott, így a Kerekerdő Óvodának, a polgár-
mesteri hivatal munkatársainak, az önkormányzathoz tarto-

zó intézmények 
dolgozóinak, a 
mezőőri szolgá-
latnak. A Szociá-
lis Szolgálatnak, 
a diákmunkások-
nak, akikre nagy 
szükség volt az 
étkeztetésnél , 
hiszen 100-146 
gyerek három-
szori étkezését 
kellett lebonyo-
lítani. Az 50 órás 
közösségi szol-
gálatot teljesítők is nagy segítséget jelentettek. A gyárak, a 
tűzoltóság, a mentők, a különböző szakemberek, vállalkozók 
fogadták a csoportokat, a Kerekerdő Óvoda konyháján dolgo-
zók finom ételeket készítettek. Ez egy nagy csapatmunka volt, 
csak így tudott megvalósulni.
 – Jövőre újra, ugyanitt?
 – Igen. Jövőre újra, ugyanitt. A 2-es iskola és az Ifjúsági és 
Családi Kuckó nagyon ideális helyszín, hatalmas fákkal, óriási 
területtel, játszótérrel. A legnagyobb létszámú csoportokat a 
kuckóban helyeztük el. Minden terem légkondis. A tábor szer-
vezése hatalmas munka, nagy felelősség. Már reggel 6 órakor 
a táborban voltam, szellőztettem a termeket, előkészítettem 
a programokra a helyet, és természetesen minden tábori nap 
zárásánál is itt voltam. Másképp ezt nem is lehet.

Elmaradhatatlan időtöltés 
volt a vizes játék, ahol hor-
gásztak, hajót úsztattak, ho-
mokvárat építettek a nagy 
melegben. A buborékfújó ver-
seny során szebbnél-szebb 
vízgömbökben gyönyörköd-
hettek, megcsodálva a szi-
várvány színeit. Szépítették 
környezetünket az „Egy virág 
egy mosoly” program során 
a Lukács kertészet felaján-
lásában kapott virágok ül-
tetésével, amelyből minden 
gyermek haza is vihetett 
egyet-egyet, hogy otthon 
is gondozhassa a szeretett 
növényt. Népszerűek voltak, 

nagyon jó hangulatban teltek 
a zenés, táncos programok, a 
közös tánc és az éneklés jó-
kedvre derített mindenkit. Az 
óvoda udvara gyakran cso-
dálatos mesevilággá alakult 
át, ahol a kicsik eljátszották, 
megjelenítették a kedvenc 
meséiket. Ellátogattak a Pa-
pok rétjére is, ahol felfedez-
ték a csodálatos vízi világot. A 
történelmi sétányon nagy ér-
deklődéssel vették szemügy-
re az új szobrokat. Gyakran 
fagylaltoztak, hűsítő gyümöl-
csöket ettek, frissítőket ittak. 
Ezen a nyáron is szép élmé-
nyekkel, tapasztalatokkal let-
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tek gazdagabbak óvodásaink.
 Az alsós tanulóinknak 
tartalmas elfoglaltságot kí-
náltunk idén is az Észpör-
getők – Játékos matemati-
ka táborban a nyári szünet 
kezdetén. Délelőttönként a 
számoké, a logikai feladatoké 
volt a főszerep, délután azon-
ban már szabadidős progra-
mok, társasjátékok és külön-

féle játékos feladatok közül 
választhattak a diákok. A fog-
lalkozások során többször 
előkerültek a tabletek, me-
lyek színesítették a táborban 
folyó tevékenységeket. A di-
ákok körében nagyon kedvelt 
a robotika, a méhecskéket 
programozva kellett külön-
böző feladatokat megoldani. 
A tábor utolsó napján más-
más helyszíneken logikai, 
ügyességi, mozgásos és ma-
tematika feladványokat tel-
jesítettek, majd ugrálóvár is 
kínált játékos kikapcsolódást, 
illetve délutánonként fagyival 
vagy jégkrémmel hűsíthették 
magukat tanulóink. Iskolánk 
az idei évben X. alkalommal 
rendezte meg az Országos 
Komplex Természettudomá-
nyi Versenyt. A szervezőcsa-
pat a vezetőséggel karöltve 
úgy gondolta, hogy a nemes 
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versengés méltó lezárása le-
hetne minden évben az egy 
hetes Természettudományi 
tábor. Ezért a szünet első he-
teiben már nyolc éve szere-
tettel vár minden diákot, aki a 
természettudományok iránt 
érdeklődik.
 Iskolánk természettu-
dományi munkaközössége 
csatlakozott az Erzsébet-tá-
bor programhoz, így jelképes 
összegért tudja azt a szín-
vonalat biztosítani, amit már 
diákjaink megszokhattak. A 
gyermekek 2 napot az iskolá-
ban töltenek el kis csoportok-
ban, 3-3 foglalkozáson vesz-
nek részt, melyeken együtt 
játszanak, kísérleteznek, főz-
nek, kézműveskednek.
 Megismerhetik kitartá-
sukat, feladattudatukat, se-
gítőképességüket egy-egy 
feladat, kísérlet elvégzése 

során. A hét folyamán külön-
böző előadókat hívunk hoz-
zájuk őket érintő témában. A 
közösségépítés számunkra 
fontos, a fennmaradó 3 napra 
kirándulásokat szervezünk. 
A sport, az egészségtuda-
tosság minden nap előtérbe 
kerül, hiszen rengeteg kerék-
páros programot szervezünk. 
A négyszeri étkezés mellett 
többször gyümölcsöt is kíná-
lunk a diákoknak.
 Minden évben örömmel 
vesszük a rengeteg gyermek 
jelentkezését táborunkba, 
mely egy visszajelzés nekünk 

is, hogy jó úton haladunk, s 
élményekkel, tudással bo-
csátjuk a nyári szünetre di-
ákjainkat. Lelkes kis kincs-
keresőkkel indultunk neki 
az idei hittantábornak. De 
ezúttal nem akármilyen kin-
cset kerestünk, hanem az 
igazi kincsre akartunk ráta-
lálni. Nehéz feladat ám ez, 
mert sok hamis kincs van 
az életünkben, amelyek na-
gyobbnak, csillogóbbnak és 
szebbnek látszanak, mint az 
igazi kincs. Vezérfonalunk 
és térképünk a kutatáshoz a 
Szentírás volt. Öt bibliai tör-
téneten keresztül kerestük a 
választ arra, hogy Isten igéje 
szerint mi is az igazi kincs az 
ember életében.
 A szántóföldbe rejtett és 
megtalált kincs, a „bolond” 
gazdag, a gazdag ifjú, Máté a 
vámszedő, valamint az ada-

kozó özvegyasszony példáján 
lépésről lépésre találhattak rá 
kis kutatóink a valódi, öröké-
letű kincsre. Ezek a történe-
tek fokozatosan vezették el 
a gyerekeket arra a felisme-
résre, hogy a tábor kezdetén 
általuk felsorolt kincsekből a 
Biblia mit tart igazán értékes-
nek. Ez pedig nem más, mint 
szeretetkapcsolat Istennel 
és embertársainkkal. A tá-
bor idén is nagyon jó hangu-
latban telt. Sok–sok vidám 
éneket és számtalan arany-
mondást ismerhettek meg 
táborozó kisdiákjaink. Nagy 

volt az öröm, amikor a titkos 
térkép szerint a homokból 
előkerültek az apró meg-
lepetések. Teljes átéléssel 
festették meg a vámszedő 
kapuját, és lelkesen ültek le 
Máté asztalához vacsorázni, 
amikor díszlettel, jelmezek-
kel elevenítettük meg a bibliai 
történetet. Az öz-
vegyasszony két 
fillérénél megta-
nulhatták, hogy 
az emberek sze-
rinti „kevés” Jézus 
szemével nézve 
milyen sokat je-
lenthet. A kis csa-
patok szorgalma-
san gyűjtögették 
a pontokat, ame-
lyekért a tábor zá-
rónapján kis aján-
dékokat lehetett 
választani.
 A megismert 
bibliai történe-
teket interak-
tív játékokkal, 
kézműves foglalkozásokkal 
és színezőkkel tettük még 
személyesebbé. A gyerekek 
reggelenként játékos angol 
és német percekkel gazda-
gíthatták idegen nyelvi is-
mereteiket. Eközben nem 
maradtak el a vicces csa-
pat- és sorjátékok, valamint 
a játszótéri szabad foglalko-
zások sem. Délutánonként 
ugrálóvárral, fagyival, sütivel, 
üdítővel jutalmaztuk meg kis 
táborozóink figyelmét, kitar-
tó kutatómunkáját. Kincseket 
találtunk, amikor a beszélge-
tések során megfigyelhettük, 
hogyan formálódott időköz-
ben a gyerekek gondolkodá-
sa, értékrendje.
 Kincseket találtunk, ami-
kor láthatóan a szívekben is 
elindult a változás, és lassan-
ként a mennyei kincsek is a 
helyükre kerültek. Kincseket 
találtunk, amikor a gyerme-
kek őszinte hittel, ragyogó 
szemekkel ismételgették 
Isten Igéjét: „Ne gyűjtsetek 
magatoknak kincseket a föl-

dön, ahol a moly és a rozsda 
megemészti, és ahol a tol-
vajok kiássák és ellopják, ha-
nem gyűjtsetek magatoknak 
kincseket a mennyben, ahol 
sem a moly, sem a rozsda 
nem emészti meg, és ahol a 
tolvajok sem ássák ki, és nem 
lopják el. Mert ahol a kin-

csed van, ott lesz a szíved is.” 
(Máté 6,19-21)
 A Nyírbátori Diákszínpad 
jubileumi, XX. alkalommal 
szervezett táborában az idén 
is lelkes alkotómunka folyt. 
Az Aranysárkány Focisuli 
kis labdarúgói is visszatérő 
vendégei iskolánknak a nyá-
ri szünetben. A Nyíregyházi 
Torna Sportegyesület edzé-
sei nyáron edzőtáborban is 
folytatódtak iskolánk torna-
termében. Kézilabdásaink 
Beregdarócon edzőtáborban 
és iskolánkban is készülnek 
a szezon meccseire augusz-
tusban. 
 Megköszönjük a mun-
kát lelkes pedagógusainknak 
akik a nyári nagy meleg elle-
nére is gondoskodtak arról, 
hogy tanulóink a szünidőben 
is változatos programok kö-
zül válasszanak és megannyi 
élmény, közösségi tevékeny-
ség, jókedv és játszva tanulás 
töltse ki napjaikat.

Sivadóné Cselenyák Dóra
főigazgató



Rekkenő hőségben, bokáig érő homokban, adott 
esetben egy 20 literes vizesballonnal az ember vál-
lán, sőt, ízületek teherbíróképességét végsőkig fa-
csaró akadályokon át is üdvözítő mosollyal célba 
érni. Nos, ez a Dragon futó jellemzője. Az idei már a 
nyolcadik volt a sorban, és a verseny töretlen nép-
szerűségű.
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Jönnek mindenfelől, országhatáron túlról, vagy szomszéd 
településről, mert futni jó. Futni, mondom, pedig ez, ha sima 
futás lenne, talán feleannyian sem lennének. Ez kérem egy 
igazi akadályfutás, pontosabban terep-akadályfutás, ahol az 
emberi teljesítőképességről mindig kiderülhet, hogy még an-
nál is többre képes. 
Ez lehet az iga-
zi vonzerő. Mert 
amúgy egyébként 
mi kényszeríthet-
ne egy normális 
embert arra, hogy 
homokban, sárban, 
dagonyában, vagy 
éppen a Szénaré-
ti-tóban úszva, mászva, kúszva, kapaszkodva vigye magát 
szélsőséges helyzetbe, facsarja ki magából az utolsó erő-
tartalékot, és még mindig menjen tovább? Persze jó győzni, 
elsőnek célba érni, de egy amatőr versenyen ez inkább csak 
másodlagos. Az első helyekről, a dobogókról persze lehet ál-

modni, majd mesélni és kiteljesedni a meg nem valósult gyer-
meki álmok válaszaként, de nem ez a lényeg. Sokkal inkább 
lényeges a rajtszám, ami felkerül a falra, vagy bekerül a sorba, 
sokkal lényegesebb a sárfoltos póló, ami onnantól folyamato-
san annak bizonyítékául szolgál, hogy „ott voltam, és végig-
csináltam”, s a szenvedés elfelejtődött. A teljesítmény emléke 
örök marad, és az ember épülésére szolgál.
 Ezt nyújtja a nyírbátori DRAGON RACE. Idén is és jövőre 
is, és remélhetőleg télen is. Mert ezért fogott össze a város az 
ötletgazda Margitics Zolival, és szálltak be támogatóként cé-
gek, és ezért adta magát helyszínéül a Sárkány Fürdő, és ezért 
dolgoznak önkéntesek tucatjai.
 Ez egy jó verseny, ebben jó emberek működnek közre, ez 
egy jó cél, és ez megérdemli, hogy jövője is legyen. Ezt várja 
a hétköznapi menedzser, aki hétvégén terepfutó, ezt várja a 
laboráns anyuka, aki hétvégén amazon, ezt várja az a kb. száz 
kisgyerek, aki idén is utol akarta érni a verseny sárkányát, hogy 
a végén egy óriási habfürdőben tüntesse el magáról a verseny 
izzadtságcseppjeit.

Nagy Miklós 


